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Toto číslo má zachytit čtvrtou část roku, která byla pravděpodobně nejbohatší na události. 
Bude proto zázrak, když se do něj vejde vše, co se událo a bylo popsáno. Návrat z táborů 
a lesních škol a jejich hodnocení, zahájení skautského roku, událost nejvýznamnější, 
80.výročí založení prvého oldskautského klubu a vznik našeho kmene, kmenová porada 
v Polné organizovaná novým náčelnictvem s velkou rozpravou o činnosti klubů a kmene a 
příprava na doplňování nejnižší věkové skupiny ve kmeni a programové změny, které 
z této dlouho očekávané změny vyplynou. Na kmenové poradě vyjádřilo v rozhovorech 
mnoho účastníků spokojenost s obsahem a nespokojenost zejména s pomalou a 
v některých župách méně spolehlivou distribucí, současně vyjádřili svá přání i návrhy na 
doplnění obsahu. Pro příští rok jsou tedy známa přání a záměry, záležet bude na tom jak je 
společně naplníme.  
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Ze zápisu 4. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 18. až 20. září 1998 
Přítomní: setry J. Adeéová, O Hermanová, bratři: I. Slavíček, S. Žalud, K. Vurm, V. Ludvík, J. Žáček, 
M. Moravec, J. Müller, V. Kučera, J. Kapras, I. Litomiský, J. Chládek, M. Gurecký, J. Reška a 
Z. Kolečkář.  Omluveni: O. Majer, Vl. Obrátil, O. Veselý   (celkem: 16/3 ) 
Hosté: bratr L. Václavík, V. Sláma, Boulička a Akéla. 
Program: Zpráva náčelníka, zprávy místonáčelníka a  zpravodajů, rozprava. Program přijat, provedena 
kontrola úkolů. Pro velký rozsah uložených úkolů jsou  uváděna pouze usnesení.  
Zpráva náčelníka - br. Slavíčka  
• Informace o žádosti s. Navrátilové k podpoře účastníkům Jamboree. 
• Informace o účasti delegace OS na EUROCOR 98 v SR. 
• Informace o zdařilém zájezdu do Norska. 
• Informace o připravovaných zájezdech do Řecka a Polska.  
• Průběžná zpráva o průběhu LŠ OS. 
• Důrazné připomenutí o povinnosti informovat o zahraničních aktivitách klubů. 
• Informace o přípravě zasedání v Zakopaném. 
Rozprava ke zprávě: sestra Adeéová, bratři Žalud, Uksa, Gurecký, Ludvík. 
Usnesení - 4 - 2 NOS přijalo zprávu o letní části LŠ OS a rozhodlo o pořádání 2. ročníku 
v roce 1999. 

Zpráva zpravodaje pro vzdělávání - br. Ludvíka 
• Informace o systému vzdělávání kmene OS. 
• Návrh Statutu výchovného odboru OS. 
• 3 varianty Řádu pro výchovu členů a činovníků kmene OS. 
Rozprava ke zprávě: sestra Adeéová, bratři Žáček, Žalud, Vurm, Müller, Václavík, 
Slavíček, Litomiský a Kapras. 
Usnesení - 4 - 1 NOS souhlasí se zavedením vlastního výchovného a vzdělávacího 
systému, který bude navazovat na Řád vzdělávání činovníků Junáka.  

Zpráva místonáčelníka - br. Žaluda 
• Návrhy a doporučení dopisu s. Navrátilové k podpoře delegace Junáka na Jamboree. 
Rozprava ke zprávě: sestra Adeéová, bratři Chládek, Uksa, Boulička, Moravec, Žáček, 
Slavíček, Müller, Vurm a Kolečkář. 
Usnesení - 4 - 3 NOS ukládá župním zpravodajům uspořádat peněžní sbírku mezi členy 
kmene. Doporučená výše daru je 100,- Kč. 
Usnesení - 4 - 4 NOS pověřuje br. Žaluda, Moravce a Müllera realizací akce. Pracovní 
skupinu řídí br. Žalud.  
• Předložil návrhy na udělení českých skautských vyznamenání členům předchozího 

náčelnictva: Medaili díků s.Vojnarové, Medaili skautské vděčnosti br. Žáčkovi, řád 
Syrinx II. tř. třídy bratrům: Reškovi, Uksovi, Václavíkovi, Chládkovi, Kaprasovi;  
řád Syrinx I. tř.  Obrátilovi; Votoupalovi, Moravcovi, Pavlánovi; řád Stříbrného 
trojlístku s. Skácelové a řád Stříbrného vlka br. Slavíčkovi.  

Usnesení - 4 - 10 NOS schvaluje předložené návrhy na vyznamenání členů a členek 
předchozího náčelnictva. Návrhy pro s. Svozilovou a br. Slavíčka postoupí br. Žalud 
instanční cestou podle platných pravidel.  
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Zpráva zahraničního zpravodaje - br. Vurma 
• Informace o 3. evropské konferenci ISGF v Lisabonu konané v červnu, delegáti s. 

Skácelová a br. Vurm. Písemná zpráva předána účastníkům zasedání.  
• Informace o 2. zasedání subregia střední Evropa ISGF a Gildetag 1998 ve Friesachu. 

delegáti s. Krátká, Plachá, Wolfová, Matoušková a br. Chyský, Prokeš, Prosser, Wolf a 
Obrátil. Písemná zpráva předána účastníkům zasedání. 

• Důrazné upozornění - v zájmu dobré reprezentace kmene OS je nezbytné připravovat 
zahraniční akce s dostatečným předstihem.  

Usnesení - 4 - 5 NOS vysílá na mezinárodní seminář OS do Tullnerbachu delegaci ve 
složení s. Skácelová, a br. Vurm a souhlasí s další účastí pozvaných rakouskou národní 
gildou.  
Usnesení - 4 - 6 NOS potvrzuje podaný návrh na přijetí polské národní gildy do ISGF.  
Usnesení - 4 - 7 NOS vysílá na zasedání subregia střední Evropa ISGF konaného  

v lednu1999 delegaci ve složení br. Slavíček a Vurm.  
Usnesení - 4 - 8 NOS na základě dohody bude na XXII. světové konferenci ISGF v New 

Delhi zastupován Junák - kmen OS rakouskou národní gildou. 
Usnesení - 4 - 9 NOS ukládá delegaci vyslané na mezinárodní setkání v Zakopaném: 

Prezentaci historie skautingu a oldskautingu, přípravu účasti na akci 
SAN´99, přípravu zájezdu do Polska a projednání programu další 
spolupráce s polskými a slovenskými oldskauty.  

Zpráva tiskového zpravodaje - br. Žáčka 
• Informace o Kmenových novinách: kolportace, zasílání článků, prezentace 

v Zakopaném. 
• Informace i přípravě Almanachu OS. 
• Informace o stavu Příručky OS. 
Usnesení - 4 - 12 NOS na poradě v Polné bude předveden signální výtisk Příručky. 

Příprava kmenové porady v Polné 
K informaci o přípravě kmenové porady proběhla věcná rozprava a přijala potřebná 
usnesení k jejímu konání. 
Dále bylo přijato usnesení: 
Usnesení - 4 - 11 NOS pověřuje sestru O. Hermanovou výkonem činovnické funkce 

asistentka náčelníka. 
V dodatku k zápisu NOS  poděkovalo br. Obrátilovi a celé výpravě za dobrou 
reprezentaci Junáka na II. mezinárodním setkání OS střední Evropy v rakouském 
Friesachu a bratru Žaludovi za sponzorské zajištění dopravy pro výpravu. Dále NOS 
poděkovalo 55. klubu OS Rokycany za vytvoření příkladných podmínek pro jednání 
náčelnictva. 
 

Ze zápisu 5. zasedání náčelnictva kmene OS konaného 5. listopadu 1998 
Přítomní: setry J. Adeéová, O. Hermanová, bratři: I. Slavíček, S. Žalud, V. Ludvík, J. Žáček, 
Mil. Moravec;  Omluveni: K.Vurm, O. Veselý;  Hosté: 0 
Program: Zpráva náčelníka, zprávy místonáčelníka a  zpravodajů, rozprava. Program přijat, provedena 
kontrola úkolů. Pro velký rozsah uložených úkolů jsou  uváděna pouze usnesení.  
Na začátek jednání byly vznesen požadavek na dodržování časového rozvrhu jednání; byl přijat. Okruh 
zahraničních záležitostí byl posunut na závěr jednání. 
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Zpráva náčelníka - br. Slavíčka  
• Stav přípravy kmenové porady v Polné. 
• Zahraniční aktivity, zejména uzavření dohody a partnerskými národními organizacemi 

OS Polska a Slovenska a kmene OS v Zakopaném. 
Usnesení - 5 - 2 NOS souhlasí se zněním Dohody o mezinárodní spolupráci národních 
organizací OS České republiky, Polska a Slovenska a její ratifikací.  
Rozprava ke zprávě: bratři Žalud, Ludvík, Žáček a Moravec.  
Návrh ke  kmenové poradě  
• Zařadit zprávy členů náčelnictva. 
• Požadavek na redukci počtu diskusních témat z původních 9 na 2 témata. 
• Návrh br. Moravce na doplnění tématu o situaci v mladých kmenech.  
• Návrh br. Žáčka: pro rozpravu v pracovních tématech  vybrat moderátory . 
Rozprava: bratři Žalud, Moravec, Ludvík, Žáček a sestra Adeéová.  
Zpráva zpravodaje pro vzdělávání - br. Ludvík 
• Informace o systému vzdělávání ve kmeni OS. 
• Návrh Statutu výchovného odboru NOS. 
• Informace o stavu práce na Řádu pro výchovu členů a činovníků kmene OS. 
• Informace o dokončení LŠ OS. 
Rozprava: bratři Žalud, Ludvík, Žáček a Moravec. 
Jako moderátoři byli určeni br. Müller, Gurecký, Uksa, Litomiský, Šťastný, Chládek, 
Obrátil, Richter, Kolečkář.  
Usnesení - 5 - 1 Náčelník má právo zvát hosty dle svého uvážení.  
Usnesení - 5 - 3 NOS schvaluje Statut odboru pro vzdělávání. 
Usnesení - 5 - 4 NOS schvaluje zařazení br. Šamšuly do vzdělávacího odboru NOS. 

Zpráva místonáčelníka - br. Žaluda 
• Informace o průběhu sbírky na Chile 98. 
• Navrhl uspořádat v rámci kmenové porady oddělenou poradu župních zpravodajů. 
• Doporučil zkrátit kmenové porady a umisťovat je na hlavní trati, dále doporučil systém 

delších porad UNOS jako přípravy pro NOS. 
Zpráva tiskového zpravodaje - br. Žáčka 
• Příručka je připravena do tisku, na kmenové poradě budou předvedeny signální výtisky. 
• Kmenové noviny 98/3 bude rozeslány před kmenovou poradou. 
• Připravované číslo Kmenových novin 98/4 bude mimo jiné obsahovat zprávy k 80. 

výročí kmene a zprávy o kmenové poradě.  

Zpráva hospodáře NOS - br. Moravce 

Podle vlastních poznatků považuje původní předpoklad výsledku sbírky Chile 98 za 
značně nadsazený, jeho odhad reálného výsledku je spíše pesimistický.  
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PROGRAM  KMENOVÉ  PORADY  POLNÁ  
Pátek: 
� Informační blok hostitele. 
� Vystoupení náčelníka kmene OS. 
� Oddělená zasedání: 

Práce župních zpravodajů (br. Žalud). 
Práce okr. zpravodajů (br. Slavíček). 

� Volný program účastníků. 
Sobota: 
� Uvítání  představení hostů a přítomných. 
� Informace zpravodajů (bratři Ludvík, Vurm, 

Žáček). 
� Konzultační blok - rozprava v pracovních 

skupinách na vyhlášená témata. 
� Seznámení s Polnou. 
� Závěry z rozpravy. 
� Informace o Lesní škole kmene OS 

(br. Ludvík). 
� Řízená diskuse  „Život a práce klubů“ (br. 

Žáček). 
� Informace o připravovaných zájezdech 

(sestra Hanka Lukášková). 
� Program hostitelů. 

Neděle: 
� Zpráva o stavu aparátu OS (br. Žalud). 
� Pokračování řízené rozpravy „Život a práce 

klubů“ (br. Žáček). 
� Závěr br. Slavíček. 

Rozprava v pracovních skupinách na 
vyhlášená témata konzultačního bloku 
Účastníci kmenové porady se zúčastnili 
podle vlastního rozhodnutí konzultace 
v pracovních týmech. Každý tým vedl 
moderátor spolu se zapisovatelem. 
Náměty, závěry, případná rizika byli 
stručně zaznamenávány. Rozprava trvala 
90 minut. Každý tým podá plénu porady 
stručnou informaci o průběhu a výsledcích 
rozpravy.  

Projednávaná témata 

1) Život a perspektivy klubů OS 
Činnost vlastního klubu, součinnost klubů, 
činnost ve prospěch mladšího hnutí, 
očekávaný věkový vývoj v kmeni. 

(Moderátor br. Müller, zap. br. Slavíček) 

2) Systém výchovy a vzdělávání ve 
kmeni  

Koncepce a systém výchovy a vzdělávání, 
lesní škola kmene OS. 

(Gurecký, Ludvík) 
3) Historie a skautská paměť 
Zajímavá součást činnosti klubů, historie, 

tradice, obřady, pozůstalosti,archivy. 
(Uksa, Žáček) 
4) Kultura a estetika v kmeni OS 
Kulturní život v klubech, zájem a účast na 

kulturním dění v obci. 
(Šťastný, Bobek) 
5) Uplatnění OS mimo hnutí 
Spolupráce se státní a obecnou správou a 

jinými veřejnými institucemi.  
(Chládek, Sofron) 
6) Mezinárodní spolupráce kmene OS 
Mezinárodní aktivity kmene OS, 

příhraniční spolupráce výchovných 
jednotek. 

(Obrátil, Vurm) 
7) Vícegenerační a rodinný skauting 
Táborové a víkendové aktivity, zkušenosti, 

náměty, přínosy, rizika.  
(Richtr, Adeéová) 

Smyslem konzultací v pracovních 
skupinách je získání přehledu o současné 
pestrosti činnosti klubů a upřesnění 
představ o budoucnosti kmene. Úvahy by 
měly navázat na Programové prohlášení 
IV. kmenového sněmu v Moravské 
Třebové a na Strategii hnutí do roku 2005, 
přijatou IX. valným sněmem Junáka 
v Plzni.  
Očekáváme, že výsledkem těchto jednání 
budou konkrétní a podnětné náměty. 
 
Výhled akcí ISGF na rok 1999 
16.1. až 23.1.    31. Evropské forum, 

Grossarl, Rakousko. 
21.2. až 26.2.           22. světová konference 

v Novém Dillí 
v Indii. 
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MEZINÁRODNÍ SETKÁNÍ OLDSKAUT Ů  
V areále Głodawka u Zakopaného se sešli 
zástupci kmene OS s polskými a 
slovenskými oldskauty u příležitosti 80. 
Výročí sloučení polských skautských 
organizací a založení ZHP. V tomto 
rozsáhlém a dobře vybaveném areálu, 
vystaveném polskými harcery již v roce 
1935 a dodnes drženém, odhalil náčelník 
ZHP br. Ryszard Paclawski symbolický 
Harcerský kříž  - znak ZHP.  

DOHODA O SPOLUPRÁCI OLDSKAUT Ů 
Na společném zasedání českých, polských 
a slovenských oldskautů konaném v říjnu 
1998 v Zakopaném byla na závěr uzavřena 
dohoda o vzájemné podpoře a spolupráci. 
Smluvní strany se zavázaly zejména se 
vzájemně informovat o významných 
akcích a připravovaných projektech, 
umožňovat účast na vzdělávacích akcích, 
vyměňovat si publikace a periodika 
týkající se skautingu dospělých, 
uskutečňovat společné akce umožňující 
vzájemné poznávání a vytváření 
přátelských vztahů, podporovat spolupráci 
zejména základních jednotek.  
Českou stranu, kmen OS zastupovali bratři 
Ivo Slavíček a Karel Vurm. Polskou stranu 
zástupci Rady Seniorov ZHP a Bratctwa 
Zawiszy Czarnego T. Tarkowska, A. 
Borodzik, K. Piotrowicz a F. Dębski. 
Slovenskou stranu zástupci Slovenského 
skautingu P. Janota a V. Rubeš.  
 
PŘEDPOVĚDI  A  PŘEDPOKLADY R ŮSTU 

Ve World Gazette Mondiale byl pod tímto 
nadpisem otištěn článek, který se zabývá 
otázkou, jež nám je v poslední době velmi 
blízká. Je ISGF mrtvé hnutí? 

Jako dospělí skauti a skautky jsme 
slibovali být nápomocni a my se snažíme o 
naplnění skautské ideje.  

Dalšími slovy se zavazujeme k boji proti 
předsudkům a egoismu; zde se setkáváme 
s negativními projevy sentimentality. Také 
se zavazujeme k pomoci šířit naše hnutí, 
jako hnutí skautů a skautek. 

Svět je plný předsudků! Zvlášť proti lidem 
odlišné barvy pleti nebo odlišných názorů. 
Na jamboree jsem se učil tomuto 
skautskému pojetí: „Cizinec je přítel, se 
kterým jsem se ještě nesetkal.“ Ale i tam 
je malý předsudek. Většina skautů a 
skautek pohlíží na členy ISGF jako na 
sebeurčující staromilce, kteří se izolují a 
svůj čas tráví v pohodlí a možná končí své 
diskuse na téma -„Co bychom měli dělat“ 
tím, že je to ztráta času a přílišná fyzická 
námaha. To je předsudek (doufám, že ne 
realita). Bohužel zdá se to být rozšířené, 
neboť tento názor má zhruba 1‰ skautů a 
skautek vstupujících do ISGF.  

ISGF není mrtvé hnutí! Jsme názorově 
otevření a zavazujeme se nynějšímu 
skautingu a respektujeme jej. Ale každý 
náš jednotlivec si ve světě buduje svou 
image! Nikdy neříkej: „Ale ne, my jsme se 
pokoušeli, ono to však nejde!“ Je lépe 
říkat: „Ano zajímavé, zkuste to spolu 
s námi!“ 

Jestliže vy či já přijímáte právě jednoho 
nového či mladého člena ročně, během 
nadcházejících pěti let nabídneme  pomoc 
jejich ideím, budou aktivními členy, kteří 
přivedou také jednoho člena ročně. Takže 
během pěti let bychom přijali 62 nových 
členů! Já jsem přesvědčen, že máme 
mnoho přátel, kteří nás dnes spojují. 
Nečekejme tedy až na zítřek !!! 

S přátelským 
pozdravem 

Niels Rosenbom 
ISGF světový výbor 
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SPOLUPRÁCE 
Západočeská župa se ve spolupráci 
s Jihočeskou pustila do čistění Šumavy. 
Členové kmene OS byli 
spoluorganizátory této záslužné akce. 
Dne 10. října t.r. se sběru odpadků 
zúčastnilo 308 skautů z toho 115 z Plzně, 
a další z Klatov, Č. Budějovic, 
Č. Krumlova, Strakonic a z dalších míst. 
Sesbíráno bylo tolik odpadků, že na 
odvoz nepostačilo 700 přichystaných 
pytlů. Zbytek proto byl připraven na 
odvoz na hromadách. (Bizon) 

151. klub v Č. Lípě nezahálí 
V době letních táborů navštěvovali 
oldskauti tábořící oddíly. aby si ověřili, 
co je stejného a co rozdílného ve 
skautování dnes a dříve. Závěr léta 
znamenal pak posezení u besedního ohně. 
Při současné nechuti mládeže k nošení 
stejnokroje, dlužno podotknout, že téměř 
všichni oldskauti se tu sešli 
krojovaní.Nechyběli při okresním srazu. 
To však představuje vystoupit na 
vrcholek Kozlu, překonat tedy převýšení 
asi 300 m a přiložit svůj donesený kámen 
na mohylečku, jako důkaz přítomnosti. 
Pamětlivi formule slibu o vztahu k vlasti, 
jsou všude tam, kde se jedná o zdůraznění 
naší státnosti: při odhalování pomníku 
legionářům i připomínce dlouholeté 
existence lípy svobody v Č. Lípě. A 
protože historie města, které je naším 
domovem, by neměla být pro skauty 
neznámá, zorganizoval klub OS besedu 
s historikem, s účastí neskautské 
veřejnosti. Je to dost či je to málo ? 
           (Sir) 
 
�PODZIM 139. KLUBU OS 
� Začátkem září se klub zúčastnil setkání 
v Novosedlech. O této události byl článek 
od sestry Hermanové, my bychom chtěli 
poděkovat všem strakonickým sestrám a 
bratřím, především br. Václavíkovi, kteří 

tato setkání již několik let připravují. Dokáží 
pro nás vždy připravit plné stoly pohoštění, i 
spoustu soutěží, sportu, zábavy a poučení. 
Škoda, že nelze otisknout fotografie 
dokazující zaujetí soutěžících. Vzpomínky 
na atmosféru plnou pohody a přátelství 
v nás dlouho přežívají. 
� Posledním dnem září pro nás skončila 
akce DK „Boty, botky, botičky pro naše 
dětičky“ aneb velký prázdninový dobrý 
skutek. Podařilo se nám vyrobit 40 párů 
botek z celkového počtu získaných 235 
párů. Náš příspěvek byl poměrně vysoký a 
máme z toho velkou radost.  
� Začátkem října proběhlo v Táboře 
třídenní symposium o sociologovi a vědci, 
JUDr. Emanueli Chalupném. Vzhledem 
k tomu, že jde o zakladatele táborského 
skautingu, jednu z přednášek o jeho činnosti 
skauta přednesl náš bývalý dlouholetý 
předseda ORJ, bratr Jaromír Šimek - Johny. 
Spolek pro starý Tábor odhalil na jeho domě 
pamětní desku.Této malé slavnosti se 
zúčastnili táborští skauti i my, „oldové“.  
� Skončili jsme turistickou sezónu 
posledním výletem ke strakonickému 
rybníku. Podařilo se nám zhlédnout i jeho 
výlov. Při zpáteční cestě byli úspěšní i 
někteří houbaři. Tečku za vším jsme udělali 
malým táborovým ohníčkem ke Dni 
společenství ve skautském areále 
v Sezimově Ústí. 
� V rámci pozvání mladými kmeny nás 
12. stř. Kalich pozvalo jako instruktory do 
závěrečného kola rádcovského kurzu. Z 19 
stanovišť jsme obsadili obory topografie, 
šifrování, příroda, práce s mapou, uzlování a 
výtvarno. Akce splnila očekávání, byla 
přínosem pro obě strany. 
� Na oslavách 28. října jsme s ostatními 
skauty a táborskými turisty vysadili symbol 
naší státnosti - lípu svobody. Zpráva i 
fotografie byly v denním tisku. Při oslavách 
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skautské oddíly i klub OS pomáhali 
s pořadatelstvím výstavy, na pouti 
pomáhaly při občerstvení a společně 
s Charitou s pořádáním sbírky. 

� Na listopadové schůzce klubu jsme si 
oprášili své vědomosti malým 
zeměpisným a dějepisným testem o 
republice a vzpomněli Den společenství, 
a na podporu účastníků Jamboree v Chile 
vybrali částku 1020,-Kč.   
  (HAJOS) 
 
PĚKNÁ SPOLUPRÁCE 
Velmi zajímavou zprávu o spolupráci 
klubu s oddíly z „úplně cizího“ střediska 
nám napsal br. Vl. Hrdonka st. - Akéla, 
doufám, že neutrpěla mým zkrácením.  
(Stod) V roce 1995 k nám do Stodu 
zavítaly oddíly stř. Bílá Labuť z Boru u 
Tachova vedené manžely Reimanovými. 
Účastníci přespali na faře a projevili 
zájem o sbírání nerostů a jiných 
přírodnin. V okolí Stodu se nacházejí 
zkameněliny pravěkého dřeva a také zde 
byl dolován leštěnec olovnatý. Výpravy 
do okolí je velmi zaujaly, se zájmem se 
vypravili na pověstný Křížový vrch a 
k mohylovým polím. Zbyl nám čas i na 
bližší vzájemné seznámení, při 
zajímavých rozmluvách o skautském 
zákoně a při hrách ve městě. Zůstali jsme 
v písemném spojení, žel br. Reiman -
 Lišák navždy opustil svou skautskou i 
životní stezku. Vedení se ujala ses. Jana 
Valečková a naše spolupráce 
pokračovala. Přispíval jsem do jejich stř. 
časopisu „Mikan“. Navštívili jsme jejich 
tábor v Třemešné u Přimdy, přijížděli na 
skautské bohoslužby u sv. Jiří na Přimdě, 
i na podzimní poutě v Boru. Zúčastňovali 
jsme se bohoslužeb v Loretě s průvodem 
do farního kostela v Boru, kde borští 

skauti mají své bohoslužby u „Černé 
madony“ konané za velké účasti lidí z okolí 
i hostů z Německa.  
V květnu 1996 opět navštívili Borští Stod. 
Ubytováni byli opět na faře, kde má náš 
klub také klubovnu. Navštívili opět Křížový 
vrch, večer zažehli slavnostní křížovou 
pagodu na Šibeničním vrchu, aby zde složili 
nováčci skautský slib. Obřad byl zahájen 
zazpíváním skautské hymny a zatroubením 
mezinárodní skautské znělky. Obřad byl 
velmi působivý a ukončen byl gilwellským 
kruhem a skautskou večerkou. Další den 
jsme se zúčastnili slavnosti, čestnou stráží u 
pomníku obětí druhé světové války, obětí 
komunismu a výročí osvobození našich 
krajů americkou armádou. Slavnosti se 
zúčastnil velvyslanec USA s vojenským 
doprovodem černých vojáků v bezvadných 
uniformách. Odpoledne jsme se odebrali ke 
hrobům Umučených ve Stodě, kde jsme opět 
postavili čestnou stráž, po vztyčení státní a 
americké vlajky, a státních hymnách 
vyslechli krátkou promluvu se vzdáním 
pocty padlým a umučeným vězňům. Pobyt 
skončil společnou besedou v naší klubovně. 
V roce 1996 byl zřízen u obce Švihov letní 
třítýdenní střediskový tábor. Náš klub 
pomohl s jeho vybavením. Samozřejmě jsme 
jej navštívili. Také v roce 1997 byl tábor 
borskými skauty zřízen s naší pomocí i 
návštěvami. V letošním roce nastaly ve 
středisku Bílá Labuť změny, sestra 
Valečková se vzdala práce pro vážné 
důvody ve vedení skautské výchovy. Jsme 
připraveni podle potřeby pomoci, přáli 
bychom si však takový skauting, jaký od 
svého počátku byl 
             (Akéla) 
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(Zlín) Obvodní radě se za přímé pomoci 
několika členů OS podařilo ukončit 
jednání o nákupu areálu, který bude 
sloužit všem skautkám a skautům 
v okrese jako skautská základna. 
Pozemek o rozloze 10 000 m2 je poblíž 
obce Lukov v lokalitě nazvané Na 
Zikmundově a je v dosahu místní 
dopravy Zlína. Stojí na něm chata, ve 
které bude možné umístit kuchyň i 
jídelnu a postavit několik chatek 
s kapacitou téměř 30 lůžek a možností až 
60 míst ve stanech. Částečný provoz 
předpokládáme již od ledna 1999. Plány 
jsou již připraveny, a tak všechny čeká 
mnoho práce. Náš klub již uskutečnil dvě 
brigády, při kterých jsme provedli 
základní úklid a opravili dveře a zámky. 
Máme základnu, máme z ní velkou 
radost.  
 
Život nám však přináší i smutné zprávy. 
V letošním roce jsme se rozloučili se 
dvěma bratry.  
 

Bratr F. Chlud - Ferry měl mladou duši a 
hýřil životním optimismem a vtipem. 
Věřil v Boha, jeho víra byla hluboká. 
Desatero formulovalo jeho charakter i 
způsob žití. Věříme, že jeho duše našla 
nejkrásnější místo v Údolí ticha jako 
odměnu za vše, co vykonal pro své bližní 
a pro skauting. Nikdo ho nenahradí, byl 
je jeden.  

 

Bratr A. Březina - Andy byl povoláním 
inženýr, architekt. Své síly i vědomosti 
dával vždy skautskému hnutí. Jezdil 
trabantem. Při nastupování si často udělal 
bouli, již ho nebolí.  Široké pláně 
věčných lovišť mu jistě poskytnou 
prostor pro nová dobrodružství, která 
nestihl v životě pozemském.   
      (Stöhr) 

SETKÁNÍ ŠUMPERSKÝCH KLUB Ů OS 
(Loštice) Koncem října se pod patronací 
ORJ uskutečnilo v Lošticích celookresní 
setkání oldskautů. Uskutečnilo se v pěkné 
klubovně střediska na koupališti „Na 
Baráku“. Začalo skautskou hymnou a 
vzpomínkou na 80. výročí naší vlasti, 
vzniku kmene OS a 30. výročí místního 
klubu. Byl promítnut pěkný videozáznam o 
bohaté činnosti klubu a střediska od roku 
1945 až do současnosti. Po předání ocenění 
zasloužilým členům klubu byly rádcem 
hanácké družiny Svojsíkova oddílu předány 
dekrety Čestných let: bratru Janu Sršňovi za 
60 let a bratrům Slavoji Sršňovi, Nejedlému, 
Kurfürstovi, Kubovi a Václavovi za 50 let. 
Za zásluhy o rozvoj skautského hnutí 
v místě byli jmenováni i první čestní 
členové klubu OS a to: bratr Hynšt, 
zakladatel skautů v Lošticích, bratři 
Zimmerman, Jánský a Rott. Po slavností 
části následovala beseda o činnosti klubů 
OS, ze které vyzněla snaha o užší spolupráci 
klubů. O vzorné občerstvení se postaraly 
naše obětavé sestry. Náš zpěv doprovodila 
na kytary trojice bratří Dubských. Všichni se 
rozcházeli s vědomím zdařilé akce s přáním 
brzkého setkání.          (Jenda S) 
 
�VZÁJEMNÁ TRADI ČNÍ SETKÁNÍ KLUB Ů 
(Spálené Poříčí) Koncem června přijeli na 
naše pozvání naši přátelé ze Strakonic 
vedeni br. Václavíkem - Čilíkem. Začali 
jsme jako vždy v naší klubovně, po 
pohoštění jsme vyrazili do Hořehled, čekala 
zde na nás sestra Altík a výborný oběd 
připravený sestrami. Odpoledne jsme 
věnovali sportovnímu klání, večer poseděli 
u ohníčku, zpívali a soutěžili. Krásný den 
skončila v sestersko bratrském kruhu 
večerka. 
� Další naše setkání bylo s Rokycanskými 
v polovině srpna za velmi horkého dne, a 
tak  
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jsme část strávili u rybníka Hvížďalka, 
kde ze skály padá voda několika 
prameny.  Oběd nás čekal na naší 
táborové základně v Údolí devětsilu. Pro 
velké horko jsme si mohli zasoutěžit až 
k večeru. Nejtěžší disciplínou byly 
indiánské kuželky. Od táborového ohně 
jsme vstávali pozdě a velmi neradi.  
� Začátkem září jsme si vyjeli naopak my 
ke Strakonickým na jejich táborovou 
základnu v Novosedlech. Již potřetí se 
zde sešly kluby Jihočeské župy. Velkou 
pozornost vždy upoutají vynálezy firmy 
Fred. Také dopolední soutěže měly velký 
úspěch. Samozřejmě, že nechyběl 
táborový oheň s pěkným programem. 
Naše poděkování patří i místním sestrám, 
které se vytáhly.  
� Konec září nás zastihl u rokycanských 
oldskautů, u kterých zasedalo velké 
náčelnictvo. Zde jsme se zúčastnili 
prohlídky zámečku „U tří rour“ a velkého 
setkání v chatové osadě Melmatěj, kde 
zlatým hřebem byly na místě uzené 
klobásy připravené bratry Světlíkem a 
Kratinou. Moc hezkou básničku o tom 
složila sestra Básnička. Tak alespoň 
jednu sloku: 
Oni vůbec na Dobřívě mají různé 
zvláštnosti: 
Hamr starý, fungující, co vzbuzuje údiv 
v líci, 
úctu k našim předchůdcům, tak šikovným 
umělcům. A tak celé odpoledne bylo plné 
radosti, 
že jsme všichni zapomněli na veškeré 
starosti. 
Všechna tato oldskautská setkání jsou 
vždy plna pohody, vzájemné úcty a 
radosti z našeho skautského přátelství. 
(Fajnofka) 
 
 
 
 

HRADEČTÍ OLDSKAUTI OP ĚT POD STANY 
Letos již potřetí uspořádali členové klubů 
OS Hradce Králové samostatný tábor.V 
Českém ráji. Oldskauti pomohli postavit 
tábor a pak pobyli celý týden než přijely 
naše oddíly tábořit. Program byl jako vždy 
velmi bohatý, také počasí napomohlo 
úspěchu vycházek i výprav do okolních 
skal. koupání otužilců v místním rybníku i 
táborovým ohňům se společným zpěvem 
dlouho do noci. Hlídky za hvězdných nocí 
připomínaly oldskautům nazapomenutelné 
dojmy z kdysi prožitých táborů. Stejně tak 
působily ranní rozcvičky, hry i závody, 
vracely táborníky do dávných dob. Program 
doplňovaly přednášky o skautské teorii a 
praxi, o mezinárodních skautských stycích, 
společné čtení a dokonce i výklad o využití 
počítačů. Musíme přece držet krok se 
současností! Zcela novým rysem letošního 
pobytu byl fakt, že to byl vlastně tábor 
vícegenerační. Čtyři vnuci, spolu s dvaceti 
dvěma seniory. Jejich rodičům se to tak 
zalíbilo, že se někteří rozhodli na táboře 
pobýt - táborový večer, den, dokonce i 
víkend. Další novinkou bylo, že mezi 
účastníky byli oldskauti ze spřátelených 
klubů, Lovosic, Pardubic a Bohdanče. Tito 
pro nás noví táborníci spolu s hojnými 
návštěvami obohatili program a pomohli ke 
vzájemnému poznání. Letošní tábor OS 
v Pařezské Lhotě přispěl svým dílem 
k aktivnímu skautskému stáří, tak jako to 
vyjadřovala některá z hesel dne, např. 
zásada prezidenta T. G. Masaryka: „Hlavní 
věcí je mít život bohatý událostmi a 
vniterným vývojem“, nebo slova skautského 
psychologa V. Břicháčka: „I ve stáří může 
člověk zrát životními zkušenostmi a osobně 
se vyvíjet“ či moudrá myšlenka kněze Phila 
Bosmanse: „Teplo přátelství uchovává jaro 
ve tvém srdci“.    (Pam)  
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KOLEDY U SVOJSÍKOVA STROMU  
(Libeň) V sobotu 21. prosince se konala 
v klubovně srubu společná vánoční 
besídka oddílu, smečky a roje. Oldskauti z 
1. klubu OS Přátelé Vatry se na své 
poslední schůzce dohodli, že se zúčastní 
jejího závěru a posedí s činovníky a 
rovery. Pro svůj úmysl si vypůjčili 
klubovnu žabiček. Gog přinesl elektrickou 
řetězovou pilu a s Pořízem se pustili do 
řezání dřeva, do štípání se pustil Stydlín. 
Pepiovi se podařilo nastartovat 
nainstalovanou zářivku, problém byl 
v zapojení startérů. Sporáček nám pomohl 
vytvořit velmi útulné prostředí, v troubě 
jsme si „upekli“ koňské buřty. Žabičky 
použily svou klubovnu jako šatnu a tak se 
na stolech vytvořila veliká hromada 
kabátů, šál, čepic a lavice byla pokryta 
taškami a báglíky. Souběžně s besídkou 
jsme si spolu s dalšími, Mauglím, Píčkem a 
Sirem, poseděli při kávě, na chvíli přišli i 
Pitrísek a Ikar. Před koncem besídky jsme 
se přemístili do klubovny srubu a spolu 
s ostatními slavnostně předali bronzové 
Syrinx Stydlínovi a Píčkovi. Pepia převzal 
velkou krabici s dárkem od žabiček, všem 
se velmi líbil, bude vystaven po dokončení 
klubovny ve srubu. Po odchodu mladšího 
členstva a rodičů jsme usedli kolem stolu, 
abychom poseděli a pozpívali za 
doprovodu kytar a banja. Před osmou 
hodinou jsme se všichni shromáždili kolem 
Svojsíkova stříbrného smrku před srubem. 
Na jeho větve jsme rozmístili rozsvícené 
vánoční svíčky a zazpívali několik koled, 
Tichou noc a zakončili skautskou 
večerkou. Sešlo se nás tam více jak dvacet, 
tolik nás tam ještě nikdy nebylo. Všem se 
to líbilo. Toto je asi jeden ze způsobů, jak 
se dají předávat tradiční zvyky. Odcházeli 
jsme, až když svíčky dohořívaly.  
 
 
Skautské ulice 

Severočeská družina Svojsíkova oddílu 
vyzvala skauty k ohlášení skautských ulic. 
Zatím tedy víme, že v Praze mají Junáckou 
ulici, v Českém Těšíně mají Svojsíkovu 
stezku. Svojsíkovu ulici můžeme najít 
v Ústí nad Labem, Teplicích, Strakonicích, 
Městci Králové, Novém Boru, Liberci, 
Šluknově a Mladé Boleslavi. Ta poslední 
je kuriózní tím, že toto pojmenování navrhl 
městskému úřadu člen KSČM. Nemáte 
ještě někde nějakou skautskou ulici, o 
které nevíme ?     
 (Sir) 
 
O jednom případě víme. V Roztokách u 
Prahy v Tichém údolí je ulice nazvaná 
Svojsíkův sad. Pozoruhodné je to, že 
pojmenování vzniklo někdy v roce 1968 a 
nějakým záhadným vedením osudu 
vydrželo i období normalizace a je tam 
dodnes. Napište nám o dalších. 
 
Pražská družina v Divoké Šárce 
(Divoká Šárka) Přišla doba adventní a čas 
posledního tradičního doteku s přírodou. 
Na srazu se sešlo přes dvacet členů pražské 
družiny Svojsíkova oddílu, jedna 
manželka, dvě vnoučata a jeden pes. 
Někteří z nás se snažili vzpomenout, od 
kdy družina ke své borovici do údolí o 
Vánocích chodí. Nepovedlo se, jen jsme 
konstatovali, že nás již pořádně přerostla. 
Cesta byla pokrytá sněhem, a tak se náš 
peloton dost roztáhl. Po cestě je vždy co 
povídat, a tak to nikomu ani nepřijde 
dlouhé. Jako vždy se najdou tací, kteří si 
svou svíčičku zapomenou, ale je vždy dost 
těch, kteří mají záložní. Letos se objevilo i 
několik prskavek a nějaká ta ozdoba. 
Koled bylo zásluhou sester dost, a tak se 
zpívalo téměř půl hodiny. Zakončili jsme 
večerkou v Gilwellském kruhu. Pomaličku 
jsme se vraceli k rozsvícenému městu, 
tentokrát spíše beze slov.         (Gog) 
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PODZIMNÍ SETKÁNÍ LŠ KMENE OS 
Druhé, podzimní setkání frekventantů LŠ 
kmene se konalo ve Hrachově v zařízení 
Lesního závodu Vysoký Chlumec. 
S ohledem na počasí bylo ubytování 
naprosto vyhovující. Spali jsme na 
pokojích, k dispozici jsme měli klubovnu a 
prostornou jídelnu. Pobyt začínal v úterý 
27. října a končil v sobotu 31. října. Účast 
byla stoprocentní. 
Program: 
� Vzpomínka na 28. říjen 1918 - Kudla. 
� Rozprava s náčelníky: bratr Slavíček, 

sestra Kvapilová, bratr Šmajcl.  
� Vedení a činnost klubů - Thor. 
� Mezinárodní vztahy kmene OS      

Charli. 
� Projekt frekventantů „Omlazování 

kmene OS“, moderoval  Gog. 
� Psychohra „Řeka“, moderoval pes. 
� Případová studie „Mezinárodní tábor 

rodinného skautingu“, moderoval pes. 
� Beseda nad zápisníky a rukodělnými 

pracemi, Šula a pes. 
� Konzultace písemných prací - Gog. 
� Toulka okolní přírodou, Šula a pes. 
� Závěrečné hodnocení lesní školy. 
� Závěrečný večer u plaménkového kříže. 

Závěry: 
• Bylo dohodnuto, že bude o průběhu 
lesní školy sestaven a vytištěn sborník. 
• Konzultace písemných prací prokázaly 
vysokou rozpracovanost prací většiny 
frekventantů, a to, že budou mít dobrou 
úroveň. Bude proto možné vydat je jako 
přílohu sborníku. Proto je nutné předat je 
do Vánoc na disketách. 
• Frekventanti projevili zájem, zda by 
nebylo možné vydat i kroniku. Záměr bude 
přezkoumán. V případě možnosti bude 
vyhověno. 
• Získání zájemců o LŠ OS pro příští rok 
bude zahájeno bezprostředně. Zaměřeno 

bude na okresní zpravodaje, jejich 
případné nástupce event. na vůdce klubů.  
Střípky 
� V klubovně byla před vzpomínkou na 
28. říjen vyzdobena tabule státní vlajkou a 
podobiznou T. G. Masaryka. 
� S úrovní ubytování i stravování byla 
vyslovena  všeobecná spokojenost. 
� Povely „Podplukovníka“ Unkase při 
nástupech neztratily nic na své důraznosti. 
� Bizon odmítl velet tradičně podle 
partesu a vyrovnal se svou důrazností 
Uncasovi. 
� Při prvém nástupu k vlajce chyběla 
Harrymu tkanička v botě. Zapůjčila si ji 
vlajková četa v domnění, že jde o nějaké 
zapomenuté boty. Vše se s úsměvem 
vysvětlilo. 
� Prvé volání pokřiků bylo nejisté, 
opakovaným používáním se to zlepšilo. 
� Akéla přinesl nádobíčko na předvedení 
sítotisku. Nezůstalo jen při ukázce, vytiskl 
pamětní list s tematikou lesní školy.  
� Frekventantům se moc zalíbil upravený 
časový režim. O jeho dodržování se starali 
postupně rádcové ve službě. Každý 
vymyslel vlastní způsob oznamování. 
Kudla na to přinesl svůj cestovní budík. 
Bylo to velmi efektní, až na jednou, kdy se 
předběhl téměř o tři minuty.  
� Při bouři mozků o „omlazování kmene“ 
obě nezávislé skupiny učinily velmi 
podobné závěry. Ty budou tvořit výchozí 
základnu pro připravovanou koncepci 
tohoto procesu.  
Počasí nám mnoho nepřálo, dost foukal 
vítr a většinou pršelo.  
� Hladina říčky před budovou se začala 
výrazně zvedat. Akéla a Sid vyjmuli 
z propusti zachycené větve. 
� Říčka se postupně vzedmula tak, že 
přetékala přes lávku. Její konstrukce však 
byla natolik pevná, že návalu vody odolala. 
Sluníčko svítilo až při odjezdu.      Škoda! 
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80. výročí OS v České Lípě 
Br. Stanislav Charvát - Stopař, zástupce 
vůdce klubu a iniciátor akce.mě pozval 
na připravované oslavy vzniku kmene OS, 
přidal jsem se k Windymu, který tam také 
mířil. O setkání se zmínily místní i 
okresní media v České Lípě i dalších 
městech okresu se objevily plakáty, na 
náměstí TGM byla vyzdobena výloha. 
Setkání se zúčastnilo přes 200 skautů. 
Mezi hosty byli skauti z Děčína, Liberce, 
Plzně i Prahy. Na oponě jeviště byl 
umístěn citát A.B.S. Jednou skautem -
 navždy skautem. 
151. klub OS v České Lípě spolu s ORJ 
uspořádal 26. října t.r. v restauraci Jakuba 
Arbese oslavy vzniku naší republiky i 
založení kmene OS. V sále bylo velké 
hemžení skautek i skautů všech věkových 
skupin místních i ze středisek: Česká 
Lípa,  Doksy, Kamenický Šenov, Mimoň 
a Nový Bor. Slavnost zahájil br. E. 
Šašek - Bobr. Uvítal starostu města, J. 
Pazourka, a historika muzea L. Smejkala. 
Úvodní slovo přednesl vůdce klubu br. 
Miroslav Kubát - Sir. Vyprávěl o 
skautské historii města i  kraje. Zastavil 
se u tragického roku 1938, ve kterém byla 
vyhnáno české obyvatelstvo a kdy 
henleinovci porazili lípu svobody na 
Slovance. Vzpomněl postupně obnovy 
Junáka v letech 1945, 1968 a 1990 a těch, 
kteří mezi námi již nejsou, ze Sloupu 
mimo jiné také sestru Annu Vlkovou -
 Rakšu, která byla po válce vůdkyní 
25. smečky vlčat ve 25. středisku Vatra 
v Praze - Libni. Své vzpomínání zakončil 
úvahou: „Doba je jiná, děti jsou jiné a 
připusťme, že i my jsme jiní“. Co dodat, 
důležité je, že jsme se přesto všichni sešli 
pod skautskou vlajkou. 
V další části pořadu nám všem velmi 
pěkně zazpívaly světlušky, vlčata a 
skautky z České Lípy, pod vedením 
sestry Mauglí, několik pro nás nových 

písní. Slavnost uzavřel br. Milan Kubát -
 Sova, předseda ORJ Česká Lípa. Úvodem 
oslovil rodiče, poděkoval vůdcům a rádcům 
za jejich obětavou práci ve prospěch dětí. 
Vyslovil dík za pomoc členům i klubům 
kmene OS.  
Ve vedlejším sále byla upravena výstava. 
Rozsah vystavovaných exponátů byl 
obdivuhodný. Historické i současné 
kroniky, skautské tisky jako časopisy, 
plakátky, diplomy. Několik velmi bohatých 
souborů skautských kovových odznaků, 
slibových, klopových, lesoškoláckých, 
sněmových i z různých skautských soutěží a 
srazů, jamboree, ale i skautských řádů a 
medailí. Také soubor nášivek a odborek. 
Téměř dvě stě skautských opaskových 
přezek našich i cizích. Samozřejmě, že 
nechyběly ani poštovní známky se 
skautskými náměty. Nechyběly ani unikáty, 
staré členské legitimace, historické dopisy a 
jiné dokumenty např. o gen. V. Klecandovi 
ap. 
Díky všem, byl to opravdu pěkný zážitek. 
S vydatnou pomocí Stopaře a Sira sestavil  

  (Gog) 
 
PŘIŠLI, POUČILI, POT ĚŠILI. 
(Česká Lípa) Na nedávné setkání skautek a 
skautů našeho okresu, k dvěma významným 
říjnovým výročím, přijal naše pozvání také 
zástupce tohoto kmenového média bratr Jiří 
Žáček - Gog, který kromě své osobnosti, nás 
potěšil 3. číslem Kmenových novin a 
zvláštním číslem našeho občasníku, 
věnovaného slavnému jubileu oldskautingu 
u nás.  
Výsledky své zajímavé činnosti nám 
představili ve výstavních panelech i pozvaní 
sběratelé skautských dokumentů, odznaků, 
známek, přezek, opasků a dalších 
skautských zajímavostí. Bratr Václav 
Nosek - Windy, Stanislav Špinler - Čigo, 
Petr Brtna - Sibi a Karel  Munzar  -  Racek.  
Sbírky  vzbudily 



 14  L e t o p i s y   �  

 

u všech účastníků, zejména u 
nejmladších, zasloužený zájem. Všichni 
jmenovaní i nejmenovaní, kteří obětavě a 
s velkou pečlivostí výrazně obohatili náš 
program, přinesli poučení a potěšili nejen 
naše oči, ale i duši! Za pořadatele, a jistě i 
za ostatní účastníky setkání jim ze srdce 
děkuji!     
    (Stopař) 
36. KLUB PORTÁŠI A SKAUTSKÁ PAM ĚŤ 
Ještě před 80. výročím vzniku prvního 
skautského oddílu na Vsetíně, uskutečnil 
36. klub OS Portáši, setkání bývalých 
členů střediska. Pozvali jsme pamětníky 
z let před i poválečných - nejstarší 
generaci členů skautského hnutí. 
Připravili jsme valašské frgály a jiné 
občerstvení, pamětní listy, znak klubu a 
obsažnou výstavku kronik a jiných 
skautských materiálů. Účastníci vyslechli 
historii vsetínského skautingu, popisující 
období od roku 1920 až do dnešních dnů. 
Několik hodin vzpomínání více než 60 
účastníků se velmi líbilo a všichni 
projevili přání, abychom setkání 
opakovali. Naše kroniky a archiv se 
rozrostly o nové údaje a mnoho 
fotografií, které nám účastníci přinesli. 
Skautská paměť je stále dobrá, proto je 
dobré o ni pečovat.         (Lim) 

80. VÝROČÍ SAMOSTATNOSTI  
(Strakonice) Na letošní rok připadlo 
80. výročí vzniku našeho státu., a proto 
oslavy 28. října byly významnější a 
slavnostnější. Průběh oslav byl oznámen 
informačními letáčky městské rady. Naše 
středisko se ujalo čestného úkolu zasadit 
strom republiky - lípu v parčíku na 
Dubovci u památníku válečných obětí. 
Skautská mládež i dospělí se v klubovně 
sešli již po poledni, aby za zpěvu 
skautské hymny vztyčili státní vlajku. 
Pak se společně odebrali na místo 
hlavních oslav, do malého parku nad 
řekou Volyňkou, kde již byla lípa 

připravena. Symbolicky se vystřídalo 
slunečné počasí s deštěm i větrem. Kolem 
lipky se vystřídali zástupci oddílů i úspěšné 
světlušky, které se umístily v ústředním kole 
závodu vlčat a světlušek na pěkném 5. 
místě. Bratr Rejček předal několika sestrám 
a bratrům včetně světlušek pamětní medaile. 
Po projevech zástupců města a hostů tři 
dvojice skautů položily k pomníku věnce. 
Další věnce a květiny byly položeny 
k pomníku padlých na hřbitově a k pamětní 
desce T.G. Masaryka na náměstí. Oslavy 
pokračovaly, za špatného počasí, 
ohňostrojem a lampiónovým průvodem. 
Součástí bylo i představení chebského 
divadla „Strakonický dudák.“         (Herma) 

�PĚKNÁ PROPAGACE SKAUTINGU VE ZLÍN Ě 
�(Zlín)  K 80. výročí vzniku kmene OS byla 
pro veřejnost v Obchodním domě velmi 
pěkně upravena jedna z hlavních výloh. 
Fotografie za posledních deset let ze života 
kmene OS a další skautské artefakty jako: 
skautský klobouk, šátek se znakem lesní 
školy, totemy, mezinárodní znak a další. Po 
celý listopad byla v podchodu v Dlouhé 
ulici upravena další velká výkladní skříň, 
která představila letošních sedmnáct letních 
táborů zlínských oddílů a zároveň zvala 
kluky i děvčata mezi nás. Obě výstavky 
vytvořili oldskauti 1. OS klubu Zlín. 
� Kancelář primátora města Zlína 
uspořádala u sochy T. G. Masaryka pietní 
akt kladení věnců k výročí vzniku naší 
republiky v roce 1918. Vzpomínkové oslavy 
se zúčastnil primátor města, mezi dalšími 
spolky i Junák. Za naše hnutí spolu 
s mladou generací i několik členů našeho 
klubu OS. Odpoledne se členové OS 
účastnili i vernisáže a besedy na zlínském 
zámku. Debatovalo se na téma význam 
TGM a Zlínsko 1918. Mezi jinými hosty 
promluvil i náš předseda ORJ br. Schneider. 
Jako pokračování oslav sedm členů  klubu  
OS  absolvovalo  výstup  na 
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Janovu horu u Vizovic. Na zpáteční cestě 
jsme se zastavili na chatě br. Müllera, kde 
jsme u krbu zavzpomínali na vznik naší 
republiky i 80. výročí vzniku kmene OS u 
nás. O pohoštění se vzorně starala paní 
Müllerová, které za to tím ještě jednou 
děkujeme.     (Stöhr) 
 
1918 - 1998 Osmdesát let českého státu 

Dne 28. října 1998 byly zpřístupněny 
veřejnosti prostory Obecního domu hl. 
města Prahy. V Riegrově sále je na pamětní 
desce text: 

„Státní právo Koruny české jest půda, jest 
skutek nepopiratelný, jest rezultát 
mnohověké, ba tisícileté činnosti našeho 
národa. Ono jest rezultátem velkých bojů, 
často slavných a vítězných, často i 
nešťastných, ale vždy čestných, které 
podnikal národ náš k uhájení své 
individuality a své osobnosti politické.“ 
(František Ladislav Rieger na sněmu 
Království českého dne 25. 2. 1967). 
 
� Vůbec poprvé byly veřejnosti 
zpřístupněny prostory Českého klubu. Na 
pamětních deskách je uvedeno: „V síni 
Českého panského klubu soustřeďovala 
se v přátelské pospolitosti členů česká 
vůle, česká bolest, český vzdor a česká 
víra. Zde byla mezi 20. - 21. hodinou 
večerní dne 28. října 1918 podřízena 
bývalá c. a k. rakouská vojenská moc 8. 
Armádního sboru Národnímu výboru“. 
� Touto místností kráčely dějiny, zde 
očekávaje zhroucení Rakouska a 
připravuje české osvobození, zasedal 
Národní výbor. Zde, v den triumfu 
26. října 1918, ujal se vlády české země. 
Zde naplnila se slova Komenského: 
„Vláda věcí Tvých k Tobě se navrátí, lide 
český.“ 

Mužové 28. října 1918: 

 
Dr. Alois Rašín 
 

František Soukup 

Jiří Stříbrný Antonín Švehla 
 

Dr. Vavro Šrobár 
 

Důležitá data roku 1918: 
	 14. října oznamuje Dr. E. Beneš vládám 
Dohody ustanovení prozatímní čsl.vlády. 
	 26. října 1918 ve Filadelfii přednesl 
T.G.Masaryk prohlášení neodvislosti čsl. 
národa. 
	 28. října byla z balkonu Obecního domu 
vyhlášena čsl. nezávislost. 
	 14. listopadu se poprvé sešlo Národní 
shromáždění v budově bývalého Zemského 
sněmu na Malé Straně. r. Kramář, první čsl. 
premiér, zde oznámil sesazení Habsburků 
z českého trůnu. T.G.Masaryk byl zvolen 
prezidentem. 
	 21. prosince se do vlasti vrátil prezident 
T.G.Masaryk, nadšeně vítán celým národem. 

Slova prezidenta T.G.Masaryka 
� „Demokratismus není jen soustava 

politická, ale také mravní, a především 
mravní“. 

� „Jsou lidé, kteří chtějí zbohatnout, a 
bohatnout, ale jsou otroky peněz. A tak, jak 
bylo řečeno Kristem, že je pánem soboty, 
tak i národ a každý jednotlivec musí být 
pánem bohatství. To jest nepodléhat 
materialismu, třeba byl ověšen 
sebekrásnějšími frázemi mravními, nýbrž 
byl pánem peněz, umět čestným způsobem 
umět jich ožívat.“ 
� Náš úkol je rozřešit nejen otázku opravdu 
světovou. O to se poctivě všichni musíme 
pokusit a pak vykonáme kus záslužné práce 
pro Evropu a lidstvo.“ 
            (Dany) 
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Jako součást oslav 80. 
výročí OS v České 
Lípě byla uspořádána 
výstavka skautských 
archiválií. Mezi nimi 
byly velmi zajímavé 
památky na generála 
Vladimíra Klecandu. 
Možná, že bychom se 
mohli zamyslit nad 
obsahem dopisu od br. 
Svojsíka, najdeme si 
také dnes malou chvíli 
poděkovat takto svým 
spolupracovníkům ? 
 
 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 
 

 
 
 
 
 

 
Českolipští skauti vzpomínají  
Všechno má svůj čas a svým vyměřeným během jdou všechny věci pod sluncem: je čas 
zrození i umírání, je čas sadby i čas sklizně toho, co bylo zasazeno čas pláče i čas smíchu, 
čas smutku i čas radosti. A listopadové dny jsou právě dny vzpomínání na ty, kteří už 
z našeho společenství navždy odešli. Každé středisko na Českolipsku má už své mrtvé. 
Odešli většinou ve zralém věku, často po nerovném boji s civilizačními chorobami. Sem 
patří i nejstarší skaut Českolipska, bratr Pavel Böser, který zemřel letos ve věku 88 roků. 
Vzpomínka patřila i roverské dvojici Dan - Preisler a Tom - Obr. Zahynuli při střetnutí se 
sovětským vozidlem a stali se tak obětmi sovětské okupace. A tak zemřelí skauti žijí stále 
ve vzpomínkách následníků          (Sir) 
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GRAMATIKA PRO SKAUTY 
Každá hra má svá pravidla. Stejně tak i 
český jazyk má regule, které jsou závazné i 
pro skauty. Skautská terminologie po dlouhá 
léta nebyla obsahem pravopisných pravidel, 
a tak dnes i profesionálové občas o skauty 
klopýtnou. Skaut a junák jsou obecná 
substantiva (podstatná jména) a není důvod, 
proč by měla být psána počátečním velkým 
písmenem. Název skautské organizace 
Junák či název časopisu Skaut - Junák to 
už ovšem vlastní jméno je a jako takové je 
nutné ho psát. Obě tato slova jsou stejného 
významu - jako „kouř“ a „dým“. Tato 
skutečnost do vědomí veřejnosti ještě zcela 
nevnikla. Někdy jsme svědky takových 
dotazů jako „zda tam kromě junáků přijdou 
taky skauti“, čemuž se vlčátka pochichtávají. 
Ve snaze o počešťování slovní zásoby, 
vzniklo i slovo „juna čka“.  Gramaticky je to 
správné, koncovka -ačka není v češtině 
neobvyklá (Hanačka aj.). Taky vás však to 
slovo tahá za uši? Jazyk ho prostě nepřijal, 
stalo se anachronismem (slovem 
zastaralým, nepoužívaným) nejen proto, že 
trochu připomíná nepříjemnou slovenskou 
„hnačku“. Přijímacím stadiem právě teď 
prochází nové slovo Česko. Gramaticky je 
v pořádku, koncovku -sko má hodně slov 
(Rusko, Švýcarsko, Lucembursko aj.), ale 
většině národa není sympatické. Jazyk sám 
rozhodné o tom, zda bude přijato do slovní 
zásoby.  
Nejmenší skauti - světlušky a vlčata - to 
jsou obecná podstatná jména, a píší se proto 
s malým počátečním písmenem - nejen 
proto, že jsou ještě malí. Teprve smysl věty 
ukazuje, zda se jedná o broučky - světlušky 
nebo o nadějný skautský dorost. Však i velcí 
skauti - roveři, oldskauti, třebaže jsou velcí, 
píší se s malým počátečním písmenem, 
nejsou to přece vlastní jména. I zde nám 
přibylo nové slovo. Dívčí kmen si pro zralé 
skautky zvolil slovo „rangers“ . Používají 
ho i zahraniční skautky. má ovšem své 

nevýhody: na Západě to byli zabijáci, kteří 
brali zákon do svých rukou, v armádách je to 
výraz pro úderné oddíly, používají ho i 
sportovní oddíly a hudební skupiny. 
V češtině je však toto slovo (stejně jako 
mnohé příslušnice dívčího kmene) 
nezmanipulovatelné, neohebné, nelze ho 
skloňovat.       (Sir) 

Pokřik, Pokřik, POKŘIK ! 
Skautský pokřik - to je vlastně kus skautské 
lidové poezie. Často mívá podobný osud 
jako lidová píseň. Obvykle není znám autor, 
doba vzniku, někdy ani přesné místo 
původu. O některých pokřicích to však 
víme: 

Dej a dej a dej - 
nám v Sobotce pod Humprechtem 
věčné mládí zachovej, hej ! 

Autorem byl básník Fráňa Šrámek. Složil ho 
v roce 1939 na žádost skautek ze Sobotky. 
Z Brna ze Sdružení přátel Jaroslava Foglara 
pochází z roku 1996, pokřik, který vlastně 
napovídá, jak by měl správný chlapec 
vypadat: 

Rychlé šípy, hoši kázně, 
ti neznají nikdy bázně. 
Pravdu ctí a chrání slabé,  
dané slovo je jim svaté. 

Z roku 1945 pochází následující klatovský 
družinový pokřik z autorského pera Jirky 
Smoly - Kytičkáře: 

Voda živel nás je bobrů. 
Naše práce slouží dobru. 
Naše práce plna dobra. 
Za vším dobrým hledej BOBRA ! 

A jak pokřikujete u vás?   Pochlubte se.  Sir 

 

139. klub OS Tábor má již od 1990 pokřik , 
který vzešel z malé soutěže: 

„A č se mládí vytrácí,  
my jsme stále Junáci - do sta !!! 
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REGISTRACE KMENE OS 1998 
Současně s dokončením kmenové knihy 
byly zjištěny následující zajímané údaje o 
kmeni. 

Kmen má 7633 členů, z toho 2783 žen a 
4850 mužů. Zaregistrováno bylo 493 
klubů, z toho 17 plně ženských a 45 
mužských, zbytek 431je koedukovaných. 

Věková skladba ve kmeni 
věk skup. poč. členů podíl  
do 25 let  455  11% 
26 až 29 let  116 2,8% 
30 až 39 677 16,3% 
40 až 49 828 20% 
50 až 59 305 7,3% 
60 a více  1781 42,8% 

Průměrný věk člena je 50,3 let, vloni 
(50,1)  

Členská základna kmene poklesla proti 
minulému  roku o 500 členů.  

Početní stavy klubů 
poč. členů  počet klubů  
pouze dva 5 
3 až 7 61 
8 až 10 102 
11 až 15 140 
16 až 20 78 
21 až 30 74 
31 až 40 20 
více jak 40 13 

z toho dva kluby mají po 60 členech 

Jak vyplývá z uvedených čísel, nejsou 
meziroční změny nijak významné, a proto 
je možné stav kmene považovat za 
přirozený a stabilizovaný. Vývoj v žádném 
případě nenaznačuje významné snižování 
členské základny, ani významnější 
omlazování kmene. Lze konstatovat, že 
úbytky jsou rozloženy poměrně 
rovnoměrně do všech věkových skupin. 
 
 

Korunovační klenoty.  
Jak víte, proběhla koncem října výstava 
originálů korunovačních klenotů. Původně 
slíbená možnost samostatné prohlídky 
skautů nebyla umožněna. Od 2. listopadu 
do poloviny prosince bude ve všech sálech 
gotického paláce uspořádána výstava 
replik korunovačních klenotů a drahých 
kamenů v gotickém šperku.  

Kulturní rada Junáka vás zve: 
Na besedu Pražský hrad - symbol české 
státnosti, která se koná v sobotu dne 23. 
ledna 1999 ve 14 hodin ve Farním klubu 
františkánského kláštera na Jungmannově 
náměstí na Novém Městě pražském. 
V besedě vystoupí Dr. Fr. Kadlec a Ing. 
arch. Petr Chotěbor ze Správy Pražského 
hradu a předseda Kulturní rady. Náplň 
besedy koresponduje s náplní naší nové 
odborné zkoušky.  
 
Kulturní rada Junáka po řádá: 
Pro členy Svojsíkova oddílu skautskou 
pouť na horu Říp. Konat se bude dne 24. 
dubna 1999. Možné srazy: 
• Masarykovo nádraží - u pokladny v 

7,00. 
• Roudnice nad Labem - nádraží 8,42. 
• Na úpatí hory Říp ve směru od Roudnice 

v 10,45. 
 
Kulturní rada po řádá již podruhé: 
Výpravu do Meditační zahrady a za 
památkami města Plzně. Dne 5. května 
1999. Možné srazy: 
• Praha, hl. nádraží - u pokladen v 8,30. 
• Plzeň před vchodem v 10,45. 
Na obě akce zveme rodinné příslušníky i 
skautky a skauty všech věkových kategorií, 
kteří přijdou spolu se členy Svojsíkova 
oddílu.  
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O příručce Oldskautům na cestu 
Vydání dlouho očekávané příručky kmene 
OS „Oldskautům na cestu“, redigované br. 
M. Vosátkou se dostalo do finále. Její tři 
signální výtisky předložil na kmenové 
poradě tiskový zpravodaj náčelnictva OS. 
Rozsah publikace je 22 kapitol, 80 stran 
textu a 30 ilustrací od br. Ruska - Šamana. 
Vzhledem, k tomu, že se předpokládá 
poměrně příznivá cena, která nepřekročí 
50,- Kč, je reálné vydat publikaci 
nákladem 2500 kusů.  

Sběratelská rarita 
Na kmenové poradě byla vystaven 
zajímavý exponát, který patří  s. 
Vomlelové - Lu. Jde o starou neodeslanou 
pohlednici zříceniny hradu Frýdštejn 
v Českém ráji s několika razítky. 
Zajímavý, ale také nevysvětlitelný je 
souběh otisků „datumky“ z 19. a 20. srpna 
1913 a velmi jednoduchého razítka 
TÁBOR JUNÁKŮ SKAUTŮ. 
• (Beroun) Pracovní setkání okresních 
zpravodajů OS svolal župní zpravodaj 
bratr Kučera na 18. září 1998 do Berouna. 
Informoval na něm přítomné činovníky o 
programových cílech kmene OS jejichž 
základy položil havlíčskobrodský 
kmenový sněm. Než předal slovo 
zahraničnímu zpravodaji Ing. Vurmovi, 
upevnil si dělbu práce ve svěřené župě 
Podbrdska jmenováním dalších 
spolupracovníků. Náš host zahájil rozpravu 
o skautském zahraničním dění zajímavými 
aktualitami z portugalského kongresu. 
Dozvídáme se přitom, že na příští světovou 
konferenci ISGF do Indie nebudeme mít 
prostředků. Ochotně nás tam zastoupí 
oldskauti z Rakouska. Podpisem 
pamětních listů pracovní setkání na 
berounské faře skončilo. Sejdeme se 
v příštím roce opěr v Berouně.   
  (Grizlouš) 
Zprávička z místního tisku určitě potěší i 
když bylo nutné pár výrazů opravit 

• Nepřehlédli jste zajímavý článek 
v Mladé frontě - Dnes, ze dne 
24.listopadu 1998 o skautu a duchovním, 
šestasedmdesátiletém Antonínu 
Huvarovi, jehož celoživotní práce a 
postoje byly oceněny udělením řádu T. G. 
Masaryka z rukou prezidenta Václava 
Havla. 

• Novela Statutu kmene byla dokončena 
a Ústřední radou dne 16. 5. 1998 přijata. 

• K připomínkovému řízení byla 
v prosinci rozeslána novela Jednacího 
řádu náčelnictva kmene OS. Její 
projednání bude předmětem lednového 
náčelnictva.  

• V současné době probíhá připomínkové 
řízení k návrhu Řádu pro vzdělávání 
členů a činovníků kmene OS.  
• Soutěž. V prosinci byla rozeslány 
Přehled s návrhy na logo k 80. výročí 
českého oldskautingu, obsahující 27 
návrhů. Výběr by měl být ukončen 10. 
ledna 1999.  

• Klatovští skauti vlastní objekt v údolí 
potoka Svarežná v chráněné krajinné 
oblasti Šumava nedaleko Železné Rudy. 
Kapacita je 60 až 70 lůžek. Denní poplatek 
za lůžko je 10 Kč. Kontaktní adresa pro 
zajištění pobytu je: 

br. Zdeněk PRANČL - Wabigoon 
341 42 Kolinec 12 
telefon: 0187 / 94119 

 
 

Smutné oznámení 
Bratr prof. Dr. Ing. Milota Fanderlik zem řel 
tiše dne 16. ledna 1999 ve v ěku nedožitých 
94 let. Vzpomínku na n ěj uve řejníme 
v příštím čísle Kmenových novin. 
 

 



      
 

Kmenovým novinám OS 
i mně osobně přišlo 

mnoh přání k vánocům 
i k úspěchům v novém roce. 

 
 

Chtěl bych tímto 
za vše vřele poděkovat 

a připomenout dobu vánoční 
několika pěknými kresbami. 

Gog 
 

 
 

 

KMENOVÉ  NOVINY  OS  �  Občasník kmene dospělých.    Příspěvky zasílejte na adresu: 
Ústředí Junáka - KMENOVÉ NOVINY, Praha 1, Senovážné nám . 24  116 47 nebo 
Ing. Jiří Žáček, Praha 13 - Jihozápadní Město, Vackova 1551     155 00 
Technická úprava: Vladimír Sýkora. Tisk a distribuci zajišťuje Distribuční a tiskové centrum 

Neprodejné, určeno pouze pro potřebu klubů OS 
 


